

(I)

100

100

## BELGISCHE SENAAT

ZITTING 1970-1971.

HERZIENING VAN DE GRONDWET.

3 DECEMBER 1970.

**Herziening van Titel III, Hoofdstuk IV, door invoeging van een artikel 108bis betreffende de beginselen die van toepassing zijn op de federaties van gemeenten en de grote agglomeraties.**

(Verklaring van de wetgevende macht,  
zie « Belgisch Staatsblad », n° 44, van 2 maart 1968.

Ontwerp van tekst voor een artikel 108bis van de Grondwet.

**AANVULLEND VERSLAG**  
NAMENS DE COMMISSIE VOOR DE  
HERZIENING VAN DE GRONDWET  
UITGEBRACHT  
DOOR DE H. DUA.

## SÉNAT DE BELGIQUE

SESSION DE 1970-1971.

REVISION DE LA CONSTITUTION.

3 DECEMBRE 1970.

**Revision du Titre III, Chapitre IV, par l'insertion d'un article 108bis relatif aux principes régissant les fédérations de communes et les grandes agglomérations.**

(Déclaration du pouvoir législatif,  
voir « Moniteur belge », n° 44, du 2 mars 1968).

Projet de texte d'un article 108bis de la Constitution.

**RAPPORT COMPLEMENTAIRE**  
FAIT AU NOM DE LA COMMISSION  
DE REVISION  
DE LA CONSTITUTION  
PAR M. DUA.

**BELGISCHE SENAAT****ZITTING 1970-1971.**

3 DECEMBER 1970.

**Ontwerp van tekst voor een artikel 108bis  
van de Grondwet.**

**AANVULLEND VERSLAG**

NAMENS DE COMMISSIE VOOR DE  
HERZIENING VAN DE GRONDWET (1)  
UITGEBRACHT  
DOOR DE H. DUA.

MIJNE HEREN,

Artikel 108bis werd in de Kamer van Volksvertegenwoordigers gestemd op 28 mei 1970. Uw Commissie voor de Herziening van de Grondwet onderzocht op dat ogenblik reeds dit artikel samen met artikel 108. Een verslag daarover werd op 22 juni 1970 ingediend in openbare zitting. Op 30 juni werd vastgesteld dat een amendement van de Regering dat ertoe strekte een wijziging aan te brengen aan de door de Commissie voorgestelde tekst de vereiste 2/3 meerderheid niet bereikte. Bij een volgende zitting werd dan beslist artikel 108bis terug naar de Commissie voor de Herziening van de Grondwet te verwijzen. Ter zitting van de Commissie van 3 december werd door de Regering een nieuwe tekst voor dit artikel voorgesteld. Bij onderzoek van deze tekst wordt vastgesteld dat hij ten overstaan van de oude tekst een paar voorname wijzigingen bevat.

(1) De volgende leden hebben aan de beraadslagingen van de Commissie deelgenomen :

De heren Struye, voorzitter; Custers, De Baeck, Herbiet, Housiaux, Hulpiau, Jottrand, Lagasse, Pierson, Van Bogaert, Van Cauwelaert, Vandekerckhove, Vanderpoorten, Van Hoeylandt en Dua, verslaggever.

**R. A 7548***Zie :***Gedr. St. van de Senaat :**

**451** (Zitting 1969-1970) : Ontwerp overgezonden door de Kamer van Volksvertegenwoordigers;

**583** (Zitting 1969-1970) : Verslag;

**584, 608, 609 en 616** (Zitting 1969-1970) : Amendementen;

**619** (Zitting 1969-1970) : Ontwerp van tekst van een art. 108quater.

**Handelingen van de Senaat :**

30 juni 1970 en 7 juli 1970.

**SENAT DE BELGIQUE****SESSION DE 1970-1971.**

3 DECEMBRE 1970.

**Projet de texte d'un article 108bis  
de la Constitution.**

**RAPPORT COMPLEMENTAIRE  
FAIT AU NOM DE LA COMMISSION  
DE REVISION  
DE LA CONSTITUTION (1)  
PAR M. DUA.**

MESSIEURS,

L'article 108bis a été adopté le 28 mai 1970 par la Chambre des Représentants. A la même époque, votre Commission a examiné cet article, conjointement avec l'article 108. Un rapport fut déposé le 22 juin 1970 en séance publique. Le 30 juin, un amendement du Gouvernement, visant à apporter une modification au texte proposé par la Commission, n'obtint pas la majorité requise des deux tiers. Au cours d'une séance ultérieure, il fut décidé de renvoyer l'article 108bis en Commission. Réunie le 3 décembre, votre Commission fut saisie d'un texte nouveau présenté par le Gouvernement. L'examen de ce texte a révélé que deux modifications importantes sont apportées à l'ancien texte.

(1) Les membres suivants ont participé aux délibérations de la Commission :

MM. Struye, président; Custers, De Baeck, Herbiet, Housiaux, Hulpiau, Jottrand, Lagasse, Pierson, Van Bogaert, Van Cauwelaert, Vandekerckhove, Vanderpoorten, Van Hoeylandt et Dua, rapporteur.

**R. A 7548***Voir :***Documents du Sénat :**

**451** (Session de 1969-1970) : Projet transmis par la Chambre des Représentants;

**583** (Session de 1969-1970) : Rapport;

**584, 608, 609 et 616** (Session de 1969-1970) : Amendements;

**619** (Session de 1969-1970) : Projet de texte d'un art. 108quater.

**Annales du Sénat :**

30 juin 1970 et 7 juillet 1970.

I. Er wordt nu een afzonderlijke alinea voorzien wat betreft de aanwijzing van de voorzitter van het uitvoerend college van de agglomeraties en de federaties.

Bij de besprekking van dit punt wordt vastgesteld dat de Regering de verkiezing van de voorzitter van het uitvoerend college voorziet door en onder de leden van de raad en dat deze verkiezing door de Koning dient te worden bekraftigd.

Verschillende vragen werden hieromtrent behandeld :

1. Wat moet men verstaan onder deze bekraftiging ?

Dit is een nieuw beginsel, waarvoor geen precedenten aanwezig zijn en waarvan de vermelding in de Grondwet eigenaardig voorkomt.

Wat gebeurt er indien er geen bekraftiging zou zijn ?

Moet er dan een nieuwe verkiezing gebeuren ?

Door de Minister wordt uiteengezet dat er redenen kunnen zijn om een verkiezing in de schoot van de raad niet te bekraftigen en dit wegens bepaalde zware hinderpalen die van persoonlijke aard kunnen zijn. Geen andere redenen kunnen voor de Minister als belangrijk genoeg worden beschouwd. Hij verwijst overigens naar de verklaring van de Eerste Minister en de Minister van Binnenlandse Zaken in het verslag over het ontwerp n° 798 van de Speciale Commissie van de Kamer van Volksvertegenwoordigers :

« De Eerste Minister wijst er vooreerst op dat een burgemeester kan worden benoemd buiten de raad. Het ligt volstrekt niet in de bedoeling van de Regering om tussen te komen op grond van politieke, taalkundige of ideologische beweegredenen, maar er kunnen bijzondere omstandigheden zijn die de leden van een agglomeratieraad eventueel niet kennen en een aanstelling van een voorzitter verhinderen, o.m. een gerechtelijk onderzoek. Wij kennen voorgaanden inzake leden van Bestendige Deputaties. De Eerste Minister onderstreept dat er geen de minste inmenging is vanwege de Regering in de aanduiding van de voorzitter welke eksclusief in de bevoegdheid ligt van de leden van de agglomeratieraad. Dit is zeer formeel. »

» De Minister van Binnenlandse Zaken onderstreept dit standpunt met de bevestiging dat in geen geval sprake is van inmenging van het centraal gezag in de aanduiding van de persoon van de voorzitter. Er kan geen andere persoon weerhouden worden dan iemand die voor de agglomeratieraad wordt aangeduid. Iedere substitutie is uitgesloten ».

Een lid van de Commissie wenst hieromtrent voorbehoud te maken. In zijn optiek moet de bekraftiging geweigerd worden ook wanneer het gaat om gebrek aan gezag, om vijandigheid tegenover de wetten inzake het gebruik van de talen of de betrekkingen tussen de gemeenschappen.

De Commissie hecht groot belang aan deze zaak en neemt akte van de verklaring van de Minister, waarmede de meerderheid zich akkoord verklaard.

2. Is er mogelijkheid de aanstelling van de voorzitter rechtstreeks door de Koning te laten verrichten zonder dat er een verkiezing heeft plaats gehad in de schoot van de raad ?

I. Un alinéa distinct est maintenant prévu pour ce qui concerne la désignation du président du collège exécutif des agglomérations et des fédérations.

Abordant la discussion de ce point, la Commission a constaté que le Gouvernement prévoit l'élection du Président du Collège exécutif par les membres du conseil et en son sein et que cette élection doit être ratifiée par le Roi.

A ce sujet, plusieurs questions ont été examinées :

1. Comment faut-il entendre cette ratification ?

C'est là un principe nouveau dont il n'existe aucun précédent et dont l'inscription dans la Constitution paraît assez singulière.

Que se passera-t-il au cas où il n'y aurait pas ratification ?

Faudra-t-il alors procéder à une nouvelle élection ?

Le Ministre expose qu'il peut exister des raisons de ne pas ratifier une élection ayant eu lieu au sein du conseil et ce à cause de certains obstacles graves, qui peuvent être d'ordre personnel. Aucun autre motif ne peut être considéré comme assez important, déclare le Ministre. Il rappelle d'ailleurs la déclaration faite par le Premier Ministre et le Ministre de l'Intérieur et reproduite dans le rapport fait par la Commission spéciale de la Chambre des Représentants sur le projet n° 798 :

« Le Premier Ministre a souligné tout d'abord que les bourgmestres peuvent être nommés en dehors du conseil. Il n'entre certainement pas dans les intentions du Gouvernement d'intervenir pour des motifs d'ordre politique, linguistique ou idéologique, mais il peut y avoir des circonstances particulières, éventuellement ignorées des membres du conseil d'agglomération et empêchant la désignation d'un président, notamment une instruction judiciaire. Des précédents existent pour ce qui est de la désignation des membres des députations permanentes. Le Premier Ministre a souligné qu'il n'y aura pas la moindre immixtion de la part du Gouvernement dans la désignation du président, désignation qui relève exclusivement de la compétence des membres du conseil de l'agglomération. Cette déclaration est très explicite. »

» Le Ministre de l'intérieur a souligné ce point de vue en confirmant qu'en aucun cas il n'y aura immixtion de la part du pouvoir central dans la désignation de la personne du président. Aucune autre personne ne peut être retenue que celle qui a été désignée par le conseil de l'agglomération. Toute substitution est exclue. »

Un membre tient à faire des réserves sur ce point. Dans l'optique qui est la sienne, la ratification doit être refusée, même quand il s'agit soit d'un manque d'autorité, soit d'hostilité envers les lois réglant l'emploi des langues ou les rapports entre communautés.

Le Commissaire attache beaucoup d'importance à cette question et prend acte de la déclaration du Ministre, sur laquelle la majorité marque son accord.

2. Ne serait-il pas possible d'autoriser le Roi à procéder directement à la désignation du Président sans qu'une élection ait eu lieu au sein du conseil ?

De Minister antwoordt hierop dat dergelijke rechtstreekse tussenkomst van de Koning niet gewenst schijnt en dat de bekragting van een verkiezing als voldoende moet worden beschouwd.

Het is zeer belangrijk dat de raad zelf de verkiezing van zijn voorzitter kan doen.

3. Een andere vraag is of de voorzitter van het college ook de voorzitter van de raad dient te zijn of kan zijn ?

Volgens de Minister is het wenselijk dat het dezelfde persoon is die deze functies uitoefent. Nochtans moet dit niet als een verplichting worden beschouwd. De wet zal zulks nader dienen te bepalen. De Commissie is dit standpunt bijgetreden.

4. Leden van de Commissie menen dat het wenselijk is dat in elk geval het statuut van de voorzitter van de agglomeratieraad en van het uitvoerend college in deze wet zou worden vastgelegd.

Weliswaar menen verschillende leden dat zulks vanzelfsprekend is, vermits reeds in alinea 1 voorzien wordt dat de wet de inrichting en de bevoegdheid van de agglomeraties en federaties zal bepalen.

Niettemin acht de Commissie het wenselijk uitdrukkelijk te bepalen dat het statuut van de voorzitter door de wet zal worden bepaald.

5. Ernstige bezwaren worden geuit betreffende het feit dat in alinea 2, waar er sprake is van de voorzitter, eveneens reeds gesproken wordt van een uitvoerend college en van een raad, terwijl nochtans de instelling van deze beide lichamen niet uitdrukkelijk voorzien werd.

De Commissie was gevoelig voor deze opmerking en heeft het dan ook wenselijk geacht uitdrukkelijk volgende zin toe te voegen aan alinea 1 :

« Elke agglomeratie en elke federatie heeft een raad en een uitvoerend college ».

6. De verkiezing van de voorzitter van het uitvoerend college dient dus wel te geschieden onder de leden van de raad van de agglomeratie of federatie. Aldus wordt door de Commissie beslist.

## II. Wat betreft het overlegorgaan.

De tweede belangrijke wijziging aan de vroegere tekst is, dat er thans in paragraaf 2 een orgaan wordt voorzien waarin elke agglomeratie met de dichtstbijgelegen federaties overleg kan plegen.

De Minister wijst erop dat dit overlegorgaan in de Grondwet dient te worden voorzien. Dit is immers een belangrijke nieuwigheid waardoor de mogelijkheid van geordende samenwerking tussen grotere groepen van gemeenten wordt ingesteld.

Het is echter duidelijk dat er onderscheid moet worden gemaakt tussen hetgeen voorzien wordt in paragraaf 2 en

Le Ministre répond qu'une intervention directe du Roi ne paraît pas opportune et que la ratification d'une élection doit être considérée comme suffisante.

Il est du plus haut intérêt que le conseil puisse élire lui-même son Président.

3. Une autre question est de savoir si le Président du Collège doit ou peut être en même temps le Président du conseil.

D'après le Ministre, il serait souhaitable que la même personne exerce ces deux fonctions. Néanmoins, il ne faut pas considérer que ce soit là une obligation. C'est un point que la loi devra préciser. La Commission se rallie à cette manière de voir.

4. Des membres croient souhaitable qu'en tout cas, le statut du Président du Conseil d'agglomération et du Président du Collège exécutif soit fixé par la loi.

Certains commissaires estiment que cela va de soi, puisque l'alinea 1<sup>er</sup> prévoit déjà que la loi détermine l'organisation et la compétence des agglomérations et fédérations de communes.

Néanmoins, la Commission croit qu'il convient de prévoir expressément que le statut du Président sera fixé par la loi.

5. De graves objections sont formulées à propos du fait que l'alinea 2, où il est question du Président, parle déjà d'un Collège exécutif et d'un Conseil, avant même que la création de ces deux organismes n'ait été prévue explicitement.

La Commission, faisant droit à cette observation, a jugé utile de compléter l'alinea 1<sup>er</sup> par la phrase suivante :

« Chaque agglomération et chaque fédération a un conseil et un collège exécutif. »

6. Il est donc bien entendu que le président du collège exécutif doit être élu parmi les membres du conseil de l'agglomération ou de la fédération. Ainsi en décide la Commission.

## II. Organe de concertation.

La seconde modification importante proposée au texte est que le paragraphe 2 prévoit un organe au sein duquel chaque agglomération peut se concerter avec les fédérations les plus proches.

Le Ministre souligne la nécessité de prévoir la création de cet organe de concertation dans la Constitution. Il s'agit en effet d'une innovation importante, puisqu'elle permettra une collaboration rationnelle entre des groupes plus étendus de communes.

Mais il est évident qu'une distinction s'impose entre les dispositions du § 2 et celles du § 3. En vertu du § 2, la

in paragraaf 3. Volgens paragraaf 2 kan overleg worden gepleegd in het orgaan dat daartoe zal worden opgericht. Zulks betekent dat dit orgaan slechts een adviserende bevoegdheid zal hebben en dat de beslissingsbevoegdheid blijft behoren aan elke agglomeratie en federatie waarvan de vertegenwoordigers in het overlegorgaan zitting hebben.

Anderzijds is het ook duidelijk dat dit overlegorgaan speciaal bedoeld is voor het onderzoek van de gemeenschappelijke problemen met technisch karakter.

Er wordt dus geen afbreuk gedaan aan de respectieve bevoegdheid inzake cultuur en onderwijs.

Eveneens wordt door dit overlegorgaan geen enkele wijziging gebracht inzake het gebruik der talen.

In tegenstelling hiermede wordt in paragraaf 3 bedoeld : samenwerking tussen federaties en agglomeraties tot het verwezenlijken van gemeenschappelijke doeleinden.

In dit geval hebben de verenigde federaties of agglomeraties wel degelijk beslissingsmacht.

Door een lid van de Commissie wordt de nadruk gelegd op hetgeen door hem als overleg wordt beschouwd.

Er mag geen twijfel zijn dat dit orgaan alleen een adviserende bevoegdheid zou hebben en dat elk van de samenstellende organen (agglomeratie en federatie) een recht van afzonderlijke beslissing zou behouden.

Anderzijds is het wel bepaald dat de bevoegdheid van het overlegorgaan zich beperkt tot technische zaken met uitsluiting van alles wat taalkundig en cultureel is.

Deze stellingname wordt door de Minister en door de Commissie bijgetreden.

Een vraag wordt gesteld door een ander lid. Deze luidt als volgt : Mag een gemeente, die niet tot een bepaalde agglomeratie of federatie behoort, naar vrije keuze met deze agglomeratie of met deze federatie samenwerken, b.v. voor het verwezenlijken van bepaalde doeleinden ?

De Minister heeft in zijn antwoord verwezen naar de beslissing die reeds daaromtrent in de Kamer van Volksvertegenwoordigers werd getroffen naar aanleiding van een vraag van een lid in de Commissie aldaar (zie verslag van de heren Baudson en Verroken, Gedr. Stuk, Kamer van Volksvertegenwoordigers 10 (B.Z. 1968) - N° 21/1°, blz. 9, letter c).

Weliswaar is de vraag die nu gesteld wordt enigszins anders, daar niet bedoeld wordt aansluiting, maar wel occasionele of wel afgebakende samenwerking.

Na besprekking hiervan wijst de Commissie het amendement dat door een lid in die zin werd ingediend, af.

Een andere vraag die gesteld wordt betreft de agglomeratie Brussel.

Welke regeling zal getroffen worden inzake taalgebruik indien de agglomeratie Brussel zich met andere federaties zou verstaan en overleg plegen ?

Door de Minister wordt hierop geantwoord dat er geen wijziging wordt gebracht aan de bestaande taalwetgeving.

concertation pourra avoir lieu au sein de l'organe qui sera créé à cet effet. Cela signifie que cet organe n'aura qu'une compétence consultative et que le pouvoir de décision appartiendra à chaque agglomération et fédération dont les représentants siégeront dans l'organe de concertation.

Il est tout aussi évident que cet organe de concertation est spécialement conçu pour l'examen de problèmes communs de caractère technique.

Il n'est donc pas porté atteinte à la compétence respective en matière de culture et d'enseignement.

D'autre part, la création de cet organe de concertation n'entraînera aucune modification en ce qui concerne l'emploi des langues.

Le § 3, au contraire, vise la collaboration entre des fédérations et des agglomérations en vue de la réalisation d'objectifs communs.

En l'espèce, les fédérations ou agglomérations réunies ont effectivement un pouvoir de décision.

Un commissaire précise ce qu'il entend par concertation.

Il doit être indubitable que cet organe n'aura qu'une compétence consultative et que chacun de ses organes constitutifs (agglomération ou fédération) conservera son droit de décision.

D'autre part, il est bien entendu que la compétence de l'organe de concertation se limite aux questions techniques, à l'exclusion de tout ce qui est linguistique et culturel.

Le Ministre et la Commission se rallient à ce point de vue.

Un autre membre a posé la question suivante : une commune qui n'appartient pas à une agglomération ou une fédération déterminée peut-elle collaborer en toute liberté avec cette agglomération ou avec cette fédération, par exemple, en vue de la réalisation d'objectifs déterminés ?

Le Ministre rappelle la décision que la Chambre des Représentants a déjà prise à ce sujet, à l'occasion d'une question posée par un membre de la Commission (voir rapport de MM. Baudson et Verroken, Doc. Chambre n° 10, session extraordinaire de 1968, n° 21/1°, p. 9, c).

A vrai dire, la question soulevée ici est quelque peu différente, étant donné qu'elle ne vise pas une adhésion, mais une coopération occasionnelle ou strictement délimitée.

Après discussion, la Commission a repoussé l'amendement déposé à cet effet par un membre.

Une autre question concerne l'agglomération bruxelloise.

Quel régime linguistique appliquera-t-on au cas où l'agglomération bruxelloise s'entendrait et se concerterait avec d'autres fédérations ?

Le Ministre répond qu'aucune modification n'est apportée à la législation linguistique existante.

Ook thans gebeurt het veelvuldig dat gemeenten of provincies met verschillend taalgebruik toetreden tot gemeenschappelijke verenigingen, intercommunales of andere, zonder dat zulks, op gebied van taalgebruik, moeilijkheden oplevert.

Ook voor het overlegorgaan zal de wet op het gebruik van de talen dienen toegepast te worden.

Er moet ook aandacht gegeven worden aan het feit dat de gemeenten die in een agglomeratie of federatie samengebracht worden, een belangrijk gedeelte van hun eigen bevoegdheid afstaan aan het nieuwe lichaam.

Voor zoveel zij nochtans hun eigen bevoegdheid bewaren blijft het mogelijk dat zij voor deze eigen bevoegdheid overeenkomsten van samenwerking met andere gemeenten zouden afsluiten, ook als deze tot andere agglomeraties of federaties behoren.

Uwe Commissie heeft zich akkoord verklaard met deze nieuwe bepalingen die aan artikel 108bis worden toegevoegd, terwijl zij, rekening houdend met de besprekking die in openbare zitting is doorgegaan, eveneens de teksten die zij reeds voordien had goedgekeurd, bevestigt wat de inhoud betreft.

Het amendement van een lid, in openbare zitting ingediend (Gedr. stuk Senaat, zitting 1969-1970, nr 609) ertoe strekkende bijzondere meerderheden te voorzien voor de wetten die de toestand van de agglomeratie Brussel moeten regelen, wordt met 10 stemmen bij 2 onthoudingen verworpen. Hierbij werd rekening gehouden met het feit dat sedert de indiening van deze tekst, de omstandigheden grondig gewijzigd zijn.

Het nieuwe artikel 108bis wordt door de Commissie met 10 stemmen bij 2 onthoudingen goedgekeurd.

Dit verslag is goedgekeurd met 11 stemmen bij 1 onthouding.

*De Verslaggever,*  
A. DUA.

*De Voorzitter,*  
P. STRUYE.

Dès à présent, il n'est pas rare que des communes ou des provinces de régimes linguistiques différents adhèrent à des associations communes, intercommunales ou autres, sans que cela entraîne aucune difficulté pour l'emploi des langues.

L'organe de concertation tombera, lui aussi, sous l'application des lois linguistiques.

Il convient également d'être attentif au fait que les communes groupées au sein d'une agglomération ou fédération cèdent une partie importante de leur compétence au nouvel organisme.

Toutefois, dans la mesure où elles conservent leur compétence propre, il leur sera toujours loisible de conclure avec d'autres communes des accords de coopération relevant de cette compétence propre, même si ces communes font partie d'autres agglomérations ou fédérations.

Votre Commission a marqué son accord sur ces nouvelles dispositions qui sont ajoutées à l'article 108bis et, compte tenu de la discussion qui a eu lieu en séance publique, elle confirme également, quant au fond, les textes qu'elle avait déjà adoptés précédemment.

L'amendement proposé en séance publique par un membre de la Commission (Doc. Sénat, session 1969-1970, n° 609) et tendant à prévoir des majorités spéciales pour l'adoption des lois réglant la situation dans l'agglomération bruxelloise est rejeté par 10 voix et 2 abstentions. Il a été tenu compte du fait que les conditions se sont profondément modifiées depuis le dépôt de ce texte.

L'article 108bis a été adopté par 10 voix et 2 abstentions.

Le présent rapport a été approuvé par 11 voix et 1 abstention.

*Le Rapporteur,*  
A. DUA.

*Le Président,*  
P. STRUYE.

TEKST VOORGESTELD  
DOOR DE COMMISSIE.

ENIG ARTIKEL.

In de Grondwet wordt een artikel 108bis ingevoegd luidende :

« Artikel 108bis. — § 1. De wet richt agglomeraties en federaties van gemeenten op. Zij bepaalt hun inrichting en hun bevoegdheid en verzekert daarbij de toepassing van de beginselen vermeld in artikel 108.

Elke agglomeratie en elke federatie heeft een raad en een uitvoerend college.

De voorzitter van het uitvoerend college wordt door de raad uit zijn leden verkozen; zijn verkiezing wordt door de Koning bekrachtigd; de wet bepaalt zijn statuut.

De artikelen 107 en 129 zijn toepasselijk op de besluiten en verordeningen van de agglomeraties en van de federaties van gemeenten.

In de grenzen van de agglomeraties en van de federaties van gemeenten kan geen verandering of correctie worden aangebracht dan krachtens een wet.

§ 2. De wet richt het orgaan op waarin elke agglomeratie en de dichtstbij gelegen federaties van gemeenten, onder de voorwaarden en op de wijze die zij bepaalt, overleg plegen voor het onderzoek van de gemeenschappelijke problemen met technisch karakter die tot hun respectieve bevoegdheid behoren.

§ 3. Verscheidene federaties van gemeenten mogen zich met elkaar of met een of meer agglomeraties verstaan of zich verenigen, onder de voorwaarden en op de wijze door de wet te bepalen, om zaken die tot hun bevoegdheid behoren gemeenschappelijk te regelen en te beheren. Het is hun raden niet toegestaan samen te beraadslagen. »

TEXTE PROPOSE  
PAR LA COMMISSION.

ARTICLE UNIQUE.

La Constitution est complétée par un article 108bis, libellé comme suit :

« Article 108bis. — § 1. La loi crée des agglomérations et des fédérations de communes. Elle détermine leur organisation et leur compétence en consacrant l'application des principes énoncés à l'article 108.

Il y a pour chaque agglomération et pour chaque fédération un conseil et un collège exécutif.

Le président du collège exécutif est élu par le conseil, en son sein; son élection est ratifiée par le Roi; la loi règle son statut.

Les articles 107 et 129 s'appliquent aux arrêtés et règlements des agglomérations et des fédérations de communes.

Les limites des agglomérations et des fédérations de communes ne peuvent être changées ou rectifiées qu'en vertu d'une loi.

§ 2. La loi crée l'organe au sein duquel chaque agglomération et les fédérations de communes les plus proches se concertent aux conditions et selon le mode qu'elle fixe, pour l'examen de problèmes communs de caractère technique qui relèvent de leur compétence respective.

§ 3. Plusieurs fédérations de communes peuvent s'entendre ou s'associer entre elles ou avec une ou plusieurs agglomérations dans les conditions et suivant le mode à déterminer par la loi pour régler et gérer en commun des objets qui relèvent de leur compétence. Il n'est pas permis à leurs conseils de délibérer en commun. »